

Permanent Mission of  
The Republic of the SUDAN - Geneva



Sudan statement before Global Refugee  
Forum in Geneva/Switzerland during the  
period  
17-18 Dec. 2019

**Sudan statement before Global Refugee Forum in**

**Geneva/Switzerland during the period**

**17-18 Dec. 2019**

Mr. Chair ,

Exc. Secretary General of the United Nations,

Exc. United Nations High Commissioner for Refugees,

Honorable Delegates,

The Delegation of Sudan would like to extend profound congratulations on the convening of the first Global Refugee Forum and to reiterate its commitments to the GCR and to work closely with all member states in achieving its noble objectives. I am pleased to state the following:

**Most important good Practices**

1. Sudan is a host to around 1.3 Million refugees of whom more than 70% reside out of camps and depend on services provided by the Government for host communities. Humanitarian assistance rendered contributes to saving lives of refugees as they have access to jobs and livelihoods.
2. Many student refugees have been integrated in different levels and types of National Education System. The Ministry of Health has been

providing health Services in some refugee camps with support from UNHCR.

3. Since 2017 Sudan has been facilitating return of refugees. Around 5400 Sudanese refugees returned from Chad and Central African Republic, as around 6100 Chadian, Ethiopian and Somali refugees returned to their respective countries from Sudan.

### **Most important lessons learned**

1. Extended borders and diverse patterns of displacement and migration challenge border management.
2. Meagre financial resources resulted in operational gaps that badly affected refugees.
3. Large scale influxes of refugees negatively impact on services delivered by government to host communities a matter that result in competition and conflict between both of them.
4. Slow registration of refugees is not helping having sound and real planning.
5. Large scale influxes of refugees contribute to degradation of environment and natural resources.
6. Limited assistance is provided to majority of refugees out of camps.

## **Pledges and Commitments**

1. Continue to maintain and implement an open door policy for refugees.
2. Develop solutions for the root causes of forced displacement.
3. Create and enhance an enabling environment for return of refugees and facilitate their reintegration.
4. Integrate refugee education in national education system in a gradual manner.
5. Integrate health services for refugees in National Health System in a gradual manner.
6. Adopt self-reliance policy for refugees and host communities.
7. Facilitate humanitarian access to affected people.
8. Facilitate movement for refugees.
9. Facilitate work for refugees.

## **Most Important Needs**

1. Support border management and help establishing early warning system and risk management.
2. Provide efficient financial and technical support to fill operational gaps in all sectors including protection and registration and include host communities.
3. Address supporting environment and natural resources.
4. Build capacities of authorities supporting refugees.

5. Support transition from Aid to Development for refugees and host communities.
6. Support processes of return, rehabilitation, reintegration, development and early recovery.

بعثة السودان الدائمة

جنيف



بيان السودان أمام المنتدى العالمي للاجئين

الذي تنظمه المفوضية السامية لشؤون اللاجئين

جنيف خلال الفترة من 17 إلى 18 ديسمبر 2019م

## بيان السودان أمام المنتدى العالمي للاجئين الذي تنظمه المفوضية السامية لشئون اللاجئين

جنيف خلال الفترة من 17 إلى 18 ديسمبر 2019م

السيد الرئيس ،  
السيد الأمين العام للأمم المتحدة ،  
السيد المفوض السامي لشئون اللاجئين ،  
السيدات و السادة ممثلو الدول و المنظمات،

السلام عليكم ورحمة الله

يوّد وفد بلادي أن يتقدم بالتهنئة لتنظيم المنتدى العالمي الأول للاجئين وأن يجدد التزامه بالميثاق الأممي للجوء والعمل مع كافة الدول لتحقيق أهدافه النبيلة . كما يسعدني أن أضع أمامكم تقرير بلدي السودان ملخصاً في الآتي :-

### أهم الممارسات الجيدة:-

1. يستضيف السودان مليون وثلاثمائة ألف لاجئ تقريبا يقيم حوالي 70% منهم خارج المعسكرات كما يعتمد أكثرهم على الخدمات المقدمة للمجتمعات المستضيفة . ساهمت المساعدات المقدمة للاجئين إلى حد كبير في حمايتهم وتوفير فرص العمل و سبل كسب العيش لهم .

2. إندمج كثير من الطلاب اللاجئين في التعليم النظامي بأنواعه المختلفة و في مراحلها المختلفة كما تقوم وزارة الصحة بتقديم خدمات الصحة للاجئين في بعض المعسكرات بتمويل من المفوضية السامية .

3. قمنا منذ العام 2017م بتسهيل العودة الطوعية لعدد 5.400 لاجئاً سودانياً من تشاد و أفريقيا الوسطى إلى السودان و عودة 6.100 لاجئاً تشادياً ، إثيوبياً و صومالياً إلى دولهم .

### أهم الدروس المستفادة:-

1. تواجه حكومة بلادي تحدياً في إدارة الحدود بسبب إتساعها وتنوع أنماط النزوح و الهجرة .

2. بسبب شح الموارد المالية نتجت العديد من الفجوات التشغيلية التي نعمل جاهدين علي تجاوزها.

3. تؤثر التدفقات الكبيرة للاجئين سلباً على الخدمات الحكومية المقدمة للمجتمعات المستضيفة مما يؤدي للتنافس و النزاع بين الطرفين .

4. بطء عمليات تسجيل اللاجئين يؤثر سلباً على تصميم خطط واقعية .

5. بسبب الأعداد المتزايدة للاجئين فقد تأثرت الموارد البيئية و الطبيعية.

6. ضعف المساعدات المقدمة للاجئين خارج المعسكرات .

### التعهدات و الإلتزامات

1. الإستمرار في إعتما د و تنفيذ سياسة الباب المفتوح للاجئين .

2. تطوير حلول جذرية للزوح القسري .

3. خلق و تعزيز بيئة ملائمة لعودة اللاجئين و إعادة إدماجهم .

4. إدماج اللاجئين في التعليم العام و النظام الصحي على نحو تدريجي .

5. إعتما د سياسة للإكتفاء الذاتي لتنمية اللاجئين و المجتمعات المستضيفة لهم .

6. تسهيل الوصول الإنساني للمحتاجين

7. تسهيل عمل اللاجئين و حركتهم و تنقلهم عبر البلاد .

### أهم الإحتياجات:-

1. دعم ادارة الحدود و إنشاء نظام للإنذار المبكر و ادارة المخاطر.

2. توفير الدعم المالي و الفني الكافيين لملاء الفجوات في كل القطاعات بما فيها الحماية و

التسجيل و استصحاب دعم المجتمعات المستضيفة.

3. مخاطبة قضايا تدهور البيئة و الموارد الطبيعية .

4. دعم قدرات السلطات الحكومية .

5. دعم الإنتقال من الإغاثة الي التنمية للاجئين و المجتمعات المستضيفة .

6. دعم عمليات العودة الطوعية ، إعادة الإدماج ، إعادة البناء و التعافي المبكر.